
اخبار كشور

انتقادات از مجموعه »آقا مرتضی«
و پاسخ سازندگان این مستند

مجموعه مستند »آقا مرتضی« که این شب ها از شبکه سوم سیما در حال 
پخش است، با واکنش های مختلفی مواجه شده است.

دو مستندســاز مدعی شدند که در ساخت این مجموعه از آثار آنها بدون 
مجوز اســتفاده شده است. از جمله، حسین معززی نیا، منتقد و مستندساز با 
نگارش نامه ای به رئیس سازمان صداوسیما، نسبت به ساخت و پخش مستند 
»آقا مرتضی« اعتراض و اعلام کرد که به خاطر اســتفاده غیرمجاز این مستند 
از راش های )تصاویر خام( فیلم خودش پیگیری قضایی خواهد کرد. از طرفی، 
همسر شهید آوینی نیز در یادداشتی علیه این مجموعه نوشت که شهید آوینی 
تا زمانی که در قید حیات بود، علاقه ای به روایت زندگی خصوصی اش نداشت 
و حالا که نیســت، تشــخیص این که کدام بخش از زندگی ایشان را می شود 

روایت کرد و چگونه، به عهده  خانواده اش است.
 این انتقادات، پاسخگویی سازندگان این اثر را در پی داشت. خانه مستند 
سازمان اوج که سازنده مجموعه »آقا مرتضی« است در بخشی از یک یادداشت 

با عنوان »لطفا شهید آوینی را انحصاری نکنید!« اعلام کرد: 
»کارگردان مســتند انحصار ورثه مدعی شــده که از »راش های مستند 
توقیف شــده« ایشان دزدی صورت گرفته و در این اثر استفاده شده است؛ در 
حالی که اولا مستند ایشان یعنی مستند انحصار ورثه هم تولید خانه مستند 
و محصول سازمان هنری رســانه ای اوج بوده و این اثر به تهیه کنندگی آقای 
حســین افشار تولید شده و مجوز لازم نیز از تهیه کننده و مالک اثر اخذ شده 
است. ثانیا برخلاف ادعای دروغ مطرح شده درباره توقیف، این مستند از سال 
۱۳۹۷ در برخی از پلتفرم های اینترنتی مانند نماشــا و دیدئو انتشــار یافته و 
پس از انتشــار، از تصاویر موجود در خود مســتند، و نه راش های مصاحبه ها، 

استفاده شده است.
از سوی دیگر کارگردان مستند »روایت راوی« نیز مدعی استفاده بدون 
اجازه از راش های اثر خود در مســتند »آقا مرتضی« شده است؛ این بخش 
از تصاویر و بخش هایی از دیگر مســتندهایی که متعلق به موسســه روایت 
فتح بوده، با هماهنگی و دســتور مدیر وقت این موسســه جناب آقای اصغر 
بختیاری در اختیار تیم ســازنده اثر قرار گرفتــه و مجوز لازم از این طریق 

اخذ شده است.
البتــه تحلیل این دوســتان درباره شــهید آوینی و تفاوت نــگاه آنان با 
واقعیت های زندگی ایشــان برای مان قابل درک است؛ ناراحتی آنان از تولید 
و پخش مســتندی که تلاش کرده این شهید عزیز را به صورت دقیق و جامع 
روایت کند نیز قابل فهم است؛ آن چیزی که قابل درک نیست این همه تلاش 
برای توقیف و سانســور مســتند »آقا مرتضی« است؛ اما چه  اشکالی دارد که 
آنان فقط یک  بار صبر کنند و اجازه دهند روایت شهید آوینی از انحصار آنان 
خارج شــود و روایتی دقیق تر، جامع تر و متفاوت تر از روایت همیشــگی برای 

نسل امروز بازگو شود.«
پیام دهکردی:

»جریان نفوذ« در بسته های زیبای هنر،
کار خود را عملیاتی می کند

بازیگر سریال »گاندو« تصریح کرد: جریان نفوذ در بسته های زیبای هنر 
که روی جامعه تأثیرگذار است، کار خود را عملیاتی می کند.

»پیــام دهکردی« بازیگر ســینما و تئاتر در بخشــی از یک گفت وگو با 
خبرگزاری مهــر، گفت: ما در حوزه فرهنگ کار نکردیم و جامعه به ســمت 
ســطحی شدن رفته و از سوی دیگر جریانات نفوذ نیز کار خود را کرده است. 
انســان نیازمند غذا است که این غذا یا جســمانی یا روحانی است که غذای 
روحانی همان غذای فرهنگی اعم از فیلم، ســریال و رســانه است که اینها را 
مردم ندارند یعنی ما کم کاری کردیم و شــاید کاری به آن معنا انجام ندادیم. 
محتوایــی که مردم می خواهند را برایشــان فراهم نکردیم یا محتوای بد ارائه 
دادیم اما مردم گرسنه بودند. به عنوان مسئولان و تصمیم گیرندگان، هنرمندان 

و همه ما در یک گناه دسته جمعی سهیم هستیم. 
وی افزود: در این شرایط جریان نفوذ کار عملیاتی خود را اجرایی و تفکر 
خود را پیاده می کند. تفکر جریان نفوذ در تضاد کامل و قطعی با اندیشه های 
ناب ملی، مذهبی و هویتی ما اســت. جریان نفوذ ذره ای دغدغه این وطن را 
ندارد، دغدغه فروپاشی این وطن را دارد ولی دغدغه انسجام و یکپارچگی اش 
را ندارد. وقتی ما کاری انجام نمی دهیم دیگران برای ما محتوا، رسانه، سریال، 
فیلم و موسیقی تولید می کنند و جریان نفوذ در بسته های زیبای هنر که روی 

جامعه تأثیرگذار است کار خود را عملیاتی می کند.
ایــن هنرمند ادامه داد: پس از آن ما شــاهد این معضل می شــویم که 
زبان فارســی در سطح جامعه کمرنگ می شــود و از هر ۱۰ کلمه نیمی  از 
کلمات انگلیسی می شــوند، زبان بدن جامعه تبدیل به زبان بدن خارجی ها 
می شــود، دیگر کسی موسیقی ملی را دوست ندارد و محتوای آثار به سمت 
خشونت، انزوا و مسائل جنسی حرکت می کند. اینها نشأت گرفته از کلاس ها، 
آموزشــگاه ها و دانشــگاه هایی اســت که جریان نفوذ از طریق رسانه، فیلم، 
سریال و موســیقی برای ما تأســیس کرده و ما ناخودآگاه در آنها تحصیل 

کرده ایم.
دهکــردی تأکید کرد: جریــان نفوذ، لذت بردن از یــک پدیده را مقابل 
چشــمان ما آفتابی می کند یعنی به ما نشان می دهد فردی با سبک زندگی 
خارجــی از زندگی خود لذت می برد، در نتیجه آن ســبک زندگی، ســبک 
زندگی ما می شــود. ما تغییر می کنیم و هرگز به آن لذت نمی رسیم اما سبک 

زندگی مان تغییر کرده است...
خاطرات جهادگران در مبارزه با کرونا 

منتشر شد
دو کتاب »هفت  خان شستن«؛ خاطرات طلاب جهادی فعال در تغسیل 
و تدفین اموات کرونایی و »نذر نفس«؛ خاطرات گروه های جهادی شــیراز در 

مبارزه با کرونا، روانه بازار نشر شد.
بنابر این گزارش، »هفت خان شستن«، سومین جلد از مجموعه عناوین 
انتشارات راه یار در رده »مدافعان سلامت« است که محمدحسین عظیمی  و 
زهراسادات  هاشــمی، تحقیق و محمدجواد رحیمی  نیز تدوین آن را برعهده 

داشته اند.
کتــاب »نذر نفس« نیز به عنــوان چهارمین جلــد از مجموعه عناوین 
انتشــارات راه یار در رده »مدافعان سلامت« است. این کتاب نیز که تحقیق 
آن برعهده محمدحســین عظیمی، زهراسادات  هاشمی، سیدمحمد هاشمی 
 بوده و تدوین آن توسط اسما میرشکاری فرد صورت گرفته، در 2۰۰ صفحه 
و شــمارگان ۱5۰۰ نسخه به همت انتشارات »راه یار« راهی بازار نشر شده 

است.
تجدید چاپ 

سه عنوان کتاب  نوجوان 
سه عنوان کتاب مؤسسه فرهنگی هنری قدر ولایت، ویژه نوجوانان، که با 

استقبال خوب مخاطبان روبه رو شده اند به چاپ دوم رسیدند. 
کتاب »بچه های خوب، زندگی خوب« که چاپ اول آن در ســال ۱۳۹8 
انجام شــده بود توسط علی شــعیبی نگارش شده و 52 شیوه و روش زندگی 
پیامبــر اکرم)ص( را در چهار حــوزه زندگی یعنی ارتباط بــا خدا، ارتباط با 
خویــش، ارتباط با دیگران و ارتباط با طبیعت با زبانی ســاده بیان می کند تا 
نوجوانان با الگوگیری از رفتار پیامبر اسلام)ص(، زندگی خوب و سالم و شادابی 

را برای خود فراهم آورند.
کتاب »جایزه های خدا« در ســال ۱۳۹۹ به چاپ رســیده است. در این 
کتاب علی شعیبی کوشیده است تا ۳۹ کار و عمل پسندیده، خوب و ارزشمند 
را با اســتفاده از آیات قرآن و کتب معتبر اسلامی استخراج و به زبانی ساده و 
زیبا بیان کند. خوبی ها و پاکی  ها، شــیرینی زندگی دنیا و همنشینی با خوبان 
در آخرت را به  همراه خواهند داشت. این کتاب توسط دبیرخانه منابع آموزشی 
و  تربیتی وزارت آموزش و پرورش )رشــد( به عنوان کتاب مناســب تأیید و به 

مخاطبان معرفی شده است.
کتاب »مراقب جایزه هایت باش« نیز در ســال ۱۳۹۹ چاپ شده و مورد 
استقبال قرار گرفت و اینک چاپ دوم آن عرضه شده است.در این کتاب علی 
شــعیبی، در نقطه مقابل کتاب »جایزه های خدا« ۳۰ کار و عمل ناپســند و 
زشت و گناه را بیان کرده و ضمن معرفی آنها، عواقب سوء و عذاب های خداوند 
را نســبت به مرتکبین آنها گفته است و سعی کرده تا با توصیف آن گناهان، 
نوجوانــان را به تفکر وادارد که نام آن رفتارهای ناصواب را بیابند و در انتهای 

کتاب نیز پاسخ صحیح آنها داده شده است.

آیت الله خوشوقت)ره(: همة قرآن حرفش این است، همة 
نهج البلاغه حرفش این است و همة روایات هم حرفشان 
این است که آدم را به عمل به دستور خدا دعوت کنند.

هدیه به خوانندگان

رئیس ستاد عتبات عالیات تشریح کرد
طرح های اولویت دار ستاد بازسازی عتبات 

برای سال ۱۴۰۰
بازسازی  ستاد  رئیس 
عتبات عالیات با تشــریح 
 ۱۴۰۰ ســال  کاری  اهداف 
از برنامه ریــزی برای اتمام 
عملیات اجرایی چند پروژه 
طرح های  آغاز  و  توسعه ای 
جدید با هدف فراهم کردن 
شرایط رفاهی مطلوب برای 

زائران خبر داد.
به گزارش خبرنگار کیهان و 

به نقل از روابط عمومی ستاد بازسازی عتبات عالیات، محمد جلال مآب گفت: تکمیل 
مراحل باقیمانده و تحویل کامل طرح توســعه حرم مطهر علوی مزین به نام صحن 
حضرت زهرا )س( به تولیت حرم در ماه های ابتدایی امســال نخستین اولویت کاری 

ستاد در سال جدید است.
وی اتمام عملیات ساخت سازه فاز نخست طرح توسعه حرم مطهر امام حسین )ع( 
مزین به نام صحن حضرت زینب )س( را اولویت دوم ســتاد بازسازی عتبات در سال 
۱۴۰۰ برشــمرد و گفت: تلاش می کنیم افزون بر اتمام عملیات ســاخت سازه این 
صحن، در بخش های دیگر پروژه همچون نمای مقام حضرت زینب )س(، ساختمان 
مهمانسرای حرم و ساخت و آماده سازی سرویس های بهداشتی برای ایام اربعین نیز 

شاهد پیشرفت طرح باشیم.
جلال مآب اتمام طرح توســعه صحن امام محمدباقر )ع( در حرم مطهر امامین 
جوادین علیهما الســلام را دیگر طرح اولویت دار امسال اعلام کرد و افزود: امیدواریم 
با همکاری برادران عراقی و همت عوامل اجرایی ســتاد، مراحل سفت کاری و اجرای 
سازه این طرح توسعه زیرسطحی در کاظمین امسال به اتمام رسیده و در سال بعد 

به مرحله نازک کاری برسد.
امــام  صحــن  طــرح  اجــرای  کنــار  در  کــرد  امیــدواری  ابــراز  وی 
محمدباقــر )ع( در کاظمیــن، مراحــل مقدماتــی اجــرای دیگــر طرح توســعه 
 ایــن حــرم مطهــر بنــام صحــن صاحب الزمان )عــج( نیز امســال آغاز شــود.
وی توسعه حرم طفلان مســلم ابن عقیل در شهر مسیب و بازسازی و توسعه حرم 
حضرت سلمان فارسی صحابه جلیل القدر پیامبر )ص( در شهر مدائن را از اولویت های 
کاری جدید ستاد بازســازی عتبات عالیات برشمرد و گفت: ساخت بقعه ای بر مزار 
رئیســعلی دلواری چهره استعمار ستیز تاریخ معاصر ایران در قبرستان وادی السلام 

شهر نجف از دیگر برنامه های ستاد بازسازی عتبات عالیات در سال ۱۴۰۰ است.
جلال مآب با اشاره به شــعار امسال و لزوم حمایت از تولید داخلی گفت: ستاد 
بازسازی عتبات امسال نیز همچون سنوات گذشته با خرید مصالح و ملزومات پروژه ها 
از صنایع داخلی، برکت این صدقه جاریه و باقیات الصالحات خیران حرم ســاز را به 

چرخه تولید و اشتغال کشور تزریق خواهد کرد. 
وی با اشــاره به رهنمود شــهید ســلیمانی؛ بنیانگذار ســتاد بازسازی عتبات 
درخصوص استفاده از ظرفیت دوستداران اهل بیت علیهم السلام از همه ادیان و سراسر 
جهان گفت: برنامه ریزی هایی در این خصوص صورت گرفته است که امیدواریم امسال 

وارد فاز اجرایی شود.
رئیس ستاد بازسازی عتبات عالیات به کنگره عظیم اربعین حسینی نیز اشاره 
کرد و گفت: اگرچه به دلیل پاندمی کرونا، زائران ایرانی توفیق تشرف به زیارت اربعین 
گذشته را نیفتند، اما امیدواریم امسال با رفع بلای کرونا و قطع زنجیره انتقال بیماری، 

امکان تشرف زائران فراهم شود.
وی افزود: از سال های قبل و پیش از پاندمی کرونا، ستاد بازسازی عتبات عالیات 
برای فراهم کردن مکان استراحت و اسکان زائران میلیونی اربعین، چند پروژه رفاهی 
خدماتی در نقاط مختلف شــهر نجف آغاز کرده بود که تلاش می کنیم این طرح ها 

امسال به اتمام برسد.
جلال مآب یادآور شــد: هرچند در اربعین گذشــته به دلیــل پاندمی کرونا زائر 
و موکبی از ایران اعزام نشــد، اما با برنامه ریزی های ســتاد بازسازی عتبات و همت 
دوســتداران اهل بیت علیهم الســلام، از ظرفیت موکب ها در جهت کمک به اقشار 
آسیب پذیر، آبادانی مناطق محروم و کمک به دانش آموزان کم بضاعت در داخل کشور 

استفاده شد.
رئیس ســتاد بازســازی عتبات عالیات در پایان بر لزوم اطلاع رســانی فراگیر 
درخصوص اقدامات، دســتاورد ها و کارکرد های این تشــکل مردم نهاد تاکید کرد و 
گفت: توسعه فرهنگ وقف و مشارکت در فیض توسعه اعتاب مقدسه از اولویت های 

فرهنگی امسال ستاد است.
سردار حجازی:

به  زودی شاهد اخراج آمریکا یی ها 
از منطقه خواهیم بود

جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه گفت: سال ۱۴۰۰ به مدد الهی، 
سرآغاز تحول بزرگ و انقلاب جهانی برای اضمحلال و نابودی قدرت های 

استکباری، ضددینی و ضدبشری و اخراج آنها از منطقه است.
سردار سرتیپ پاسدار سید محمد حجازی، جانشین فرمانده نیروی قدس 
سپاه پاســداران انقلاب اسلامی در جمع فرماندهان و مدیران این نیرو با اشاره 
به فراز و نشــیب های سال گذشته و پدیده بیماری کرونا، گفت: پس از شهادت 
شهید سلیمانی و همزمان با شیوع پدیده کرونا، فشار حداکثری نظام استکباری 
و رژیم تروریستی آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران و کل محور مقاومت برای 
شکستن اراده و مقاومت ملت عزیز ایران و محور مقاومت شکل گرفت و با وجود 
اینکه نیروی قدس در ســال ۱۳۹۹ از حضور پر برکت فرمانده عزیز و رشیدش 
ســپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی محروم بود و هر لحظه و هر روز فقدان این 
بزرگ مرد را احساس می کند، به حول و قوه الهی، ایران اسلامی و محور مقاومت 

دستاوردها و پیروزی های بزرگی را در این میدان کسب کرد.
به گزارش تســنیم، وی با اشــاره به پیروزی های شــکوه مند و غرورآفرین 
رزمندگان یمن، اظهار داشــت: موفقیت ها نتیجه تلاش و کوشــش، مقاومت و 
تسلیم نشدن در برابر فشار دشمن و اتکال و اتصال به خدا و ایمان راسخ به این 
مســیر و وعده پیروزی و نصرت الهی اســت و ان شاءالله به زودی استخوان های 
ائتلاف متجاوزان از فشارهای پابرهنگان یمن در هم خواهد شکست و آنچه رهبر 
معظــم انقلاب امام خامنه ای عزیز نویدش را دادند و پیش بینی کردند که بینی 

متجاوزان به خاک مالیده خواهد شد؛ محقق شده و بیشتر خواهد شد.
جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه با اشاره به حضور مقتدرانه مستشاری 
جمهوری اســلامی ایران در سوریه که از همان ابتدا به دعوت دولت این کشور 
صورت گرفته است، گفت: نخست وزیر رژیم منحوس و غاصب صهیونیستی سال 
گذشته رسما اعلام کرد پایان سال 2۰2۰ میلادی باید سال پایانی حضور ایران 
در ســوریه باشد و فشارها طوری باشد که دیگر ایران در سوریه باقی نماند، اما 
به رغم فشارها و تهدیدات، محور مقاومت با همان صلابت و قدرت و حتی کیفیت 

بهتر در سوریه حضور دارد و آنها در تحقق اهدافشان شکست خوردند.
ســردار حجازی با اشاره به جنگ روانی صهیونیست ها، افزود: صهیونیست ها 
گاهــی بارها یک مقر و منطقه خالی را مورد هجوم قــرار  دادند و تلاش کردند تا 
با عملیات روانی، فشار رسانه ای و شانتاژ خبری درست کنند و با اخبار دروغین و 
شایعه پراکنی ، کارهای خود را بزرگ نمایی کنند و اعلام می کردند که چند ده نفر از 
نیروهای محور مقاومت را شهید کرده اند تا با این دروغ ها فشار بیاورند اما ملت عزیز 
ایران بداند به مدد الهی جمهوری اسلامی خاری در چشم صهیونیست ها است و با 
صلابت و اقتدار همچنان به نقش آفرینی خود با قوت ادامه می دهد و محور مقاومت 

در سوریه و لبنان مقتدرتر از گذشته در حال رشد و انجام وظیفه است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص تلاش ناکام آمریکا برای بقا 
در عراق، گفت: دشمنان اسلام و به خصوص آمریکا و استکبار جهانی می خواستند 
در عراق صدای ملت را خفه کنند و مقاومت ملت عراق را در هم بشکنند تا در 
آنجا باقی بمانند، اما موفق نشدند؛ رئیس جمهور آمریکا هم در روزهای گذشته 
اعلام کرد که ایالات متحده در حال کاهش نیروهای خود در منطقه خاورمیانه 
است و برای اینکه حفظ آبرو کند و اقدامات ملت های منطقه را کم اهمیت جلوه 

دهد اعلام کرد یک سامانه پاتریوت را از عربستان سعودی خارج کرده است.
جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه تاکید کرد: این سرآغاز خارج شدن 
و اخراج آنها از منطقه و اراده قطعی ملت ها پس از به شــهادت رساندن سردار 
دل ها شهید سلیمانی عزیز توسط رژیم خبیث آمریکا است که به زودی شاهد 

اخراج آمریکا یی ها از منطقه خواهیم بود.

اعمال کافران همچون سراب است!
»کسانی که کافر شدند، اعمالشان همچون سرابی است 
در یک کویر، که انســان تشنه آن را از دور آب می پندارد، 
اما هنگامی که به سراغ آن می آید چیزی نمی یابد و خدا را 
نزد آن می یابد که حساب )کیفر( او را به  تمامی می دهد 

و خداوند به سرعت )اعمال بندگان را( حساب می کند.«
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صفحه 3
چهار   شنبه ۱۸ فروردین ۱۴۰۰ 
۲۴ شعبان ۱۴۴۲ - شماره ۲۲۷۱۶

اخبار ادبی و هنری

روحانی:

دولت با اختصاص بسته های حمایتی
از مردم در برابر تکانه های اقتصادی حمایت می كند

در پرتو وحی

رئیس جمهور با  اشاره به اینکه دولت در آستانه 
ماه مبارک رمضان برای گروه های آسیب پذیر بسته 
معیشــتی تدارک دیده است، افزود: این کمک ها 
تداوم خواهد یافت تا دولــت در برابر تکانه های 
اقتصادی یاری گر مردم باشد و مردم عزیز، بالاخص 
اقشار آسیب پذیر اطمینان خاطر داشته باشند که 
دولت هیچگاه آنهــا را فراموش نکرده و نخواهد 

کرد.
دویســت و پانزدهمین جلســه ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت دیروز سه شنبه به ریاست رئیس جمهور 
برگزار و در این جلسه رئیس کل بانک مرکزی به عنوان 
رئیس دوره ای گروه 2۴ گزارشــی از جلســه این گروه 
که روز دوشــنبه با حضــور وزیران اقتصــاد و دارایی و 
روسای بانک مرکزی 28 کشورجهان و روسای صندوق 

بین المللی پول و بانک جهانی تشکیل شد، ارائه کرد.
گــزارش گروه 2۴ حاکی از اثرات شــدید اقتصادی 
کرونا بر اقشــار کم درآمد جامعــه و ایجاد فقر و بیکاری 
و همچنین مشکلات جدی کشــورهای عضو در تامین 

واکسن مورد نیاز است.
روحانــی در این جلســه با بیان اینکــه حمایت از 
معیشــت مردم همواره اولویت دولت تدبیر و امید بوده 
اســت، گفت: دولت در ســال ۱۳۹۹ طرح های حمایتی 

مختلفی را اجرا کرد و در بودجه ســال ۱۴۰۰ نیز منابع 
قابل توجهی برای این امر اختصاص یافته است.

وی با  اشــاره به اینکه دولت در آســتانه ماه مبارک 
رمضان برای گروه های آسیب پذیر بسته معیشتی تدارک 

دیده اســت، افزود: این کمک ها تــداوم خواهد یافت تا 
دولت در برابر تکانه های اقتصادی یاری گر مردم باشــد 
و مردم عزیز، بالاخص اقشار آسیب پذیر اطمینان خاطر 
داشــته باشند که دولت هیچ گاه آنها را فراموش نکرده و 

نخواهد کرد.
در ادامه این جلســه طرح پیشــنهادی »ســامانه 
الکترونیکی نظام بانکی کشور در زمینه کارت اعتباری« 

مورد بررسی قرار گرفت.
رئیس جمهــور بــا قدردانی از اقدامات انجام شــده 
در طول یک ســال گذشــته برای آماده سازی بستر ارائه 
تســهیلات بانکی با اســتفاده از کارت اعتباری، گفت: 
بی شــک الگوی تســهیلات دهی نظام بانکی کشور نیز 
تغییر می کند که امید است با آماده سازی سامانه امضای 
دیجیتال در نظام بانکی گام جدیدی در راســتای رونق 
بــازار و افزایــش تولید و راهبرد کلی ســاماندهی نظام 

الکترونیک کشور توسط نظام بانکی برداشته شود.
روحانی افزود: با اجرای این طرح گشایش مهمی برای 
تولید کنندگان در زنجیره تامین صورت خواهد گرفت و 
هزینه تامین مالی برای تولید کاهش قابل توجهی خواهد 
یافت که یکی از مصادیق بارز مانع زدایی از تولید در آغاز 

سال ۱۴۰۰ خواهد بود.
همچنیــن در این جلســه رئیس ســازمان بورس 
گزارشی از وضعیت بازار سرمایه درسال ۱۳۹۹ و تحلیل 
عوامل نوســان در این بازار ارائــه نمود و برنامه های این 
ســازمان را برای ثبات بخشی به بازار و تداوم تامین مالی 

تولید از طریق بازار سرمایه، تشریح کرد.

طی مراسمی از 3۰ هزار واحد مسکن ساخته شده 
برای محرومان توسط ســتاد اجرایی فرمان حضرت 

امام)ره( بهره برداری شد.
به گــزارش فارس، صبــح دیروز و طی مراســمی ۳۰ 
هزار واحد مســکن محرومان که توسط ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام)ره( ساخته شده است، به بهره برداری رسید. این 
واحدهای مسکونی در چند اســتان کشور از جمله زنجان،  
اصفهان، یزد و لرستان، ساخته شده و تحویل محرومان شده 

است.
به صورت همزمان ساخت ۱۳۰ هزار واحد مسکن دیگر 

برای محرومان توسط همین ستاد کلید خورد. 
رئیس  ســتاد اجرایی فرمان امام در حاشیه این مراسم 
گفت: یکی از کارهایی که ســتاد پیگیری می کند ســاخت 
مســکن برای محرومان است. ممکن است این محرومان در 
ســیل و زلزله خانه خود را از دســت داده باشــند که ستاد 

اجرایی در این زمینه ورود می کند.
بنا به گفته مخبر، از ۱۳۰ هزار واحدی که کلنگ ساخت 
آنها زده شــد، ۳۰ هزار واحد مربوط به ساخت مسکن برای 
محرومان و ۱۰۰ هزار واحد نیز مربوط به ساخت واحدهای 
طرح اقدام ملی مسکن است که در اکثر استان ها اجرا خواهد 

شد. 
رئیس  ســتاد اجرایی فرمان امام)ره( در این باره گفت: 
ســاخت ایــن واحدها با ســتاد اجرایی بــوده و در برخی 
استان ها حتی ۳۰ تا ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته اما 
تصمیم گیری در باره نحوه تحویل آنها برعهده وزارت مسکن 

و شهرسازی خواهد بود.
وی افزود: ۳۰ هزار واحدمســکونی در سراســر کشور با 
حمایت ســتاد ساخته شــده و ۳۰ هزار واحد دیگر را برای 

محرومان شروع کرده ایم و ۱۰۰ هزار واحد نیز در قالب اقدام 
ملی مسکن توسط ستاد ساخته خواهد شد.

وی ادامه داد: این ۱۰۰ هزار واحد در زمین های ســتاد 
اجرایی در اکثر استان ها ساخته خواهد شد.

مخبر تاکید کرد که ما مصر هســتیم حداکثر ظرف ۱8 
ماه این واحد ها تحویل شوند.

دولت مصوبه خودش برای اعطای تسهیلات مسکن را
 اجرایی نمی کند

نایب  رئیس  مجلس شــورای اســلامی هم در حاشــیه 
مراســم بهره برداری از واحدهای مسکونی فوق گفت: دولت 

حتی مصوبه خودش برای تخصیص 2۰ درصد تسهیلات کل 
کشور به حوزه مسکن را اجرایی نمی کند.

علــی نیکزاد، با بیان اینکه داشــتن مســکن حق همه 
مردم ایران اســت افزود: رهبر معظم انقلاب بارها نسبت به 

کاستی ها در این زمینه گله  کرده اند.
نیکزاد گفت: ساخت مسکن ۱۳6 حوزه و صنعت را فعال 

می کند موتور لکوموتیو اقتصاد را به راه می اندازد.
نیکزاد گفت: ما در قانــون بودجه ۱۴۰۰، ۳6۰ میلیارد 
تومان تسهیلات 2۰ ســاله برای ساخت مسکن بدون هیچ 
یارانه و تحت مصوبه شورای پول و اعتبار تخصیص داده ایم. 

من تعجب می کنم از بعضی اقداماتی که در کشــور صورت 
می گیرد، یکی از رؤسای محترم بانک ها می گفت این شدنی 
نیســت و دولت این کار را انجــام نخواهد داد. من به دولت 
عرض می کنم که آقای دولت! خود شــما در برج ۴ ســال 
۱۳۹۹ تصویــب کردید که از مجمــوع 2 هزار هزار میلیارد 
تومان، تســهیلات برنامه ریزی شــده برای پرداخت در کل 
کشــور 2۰ درصد پس از تذکرات رهبری به بخش مسکن 
تخصیص یابد کــه این رقم معادل ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
است. این تســهیلات نه تورم زاست و نه هزینه خاصی برای 

دولت خواهد داشت.
وی گفت: چرا شما نمی خواهید صنعت، مسکن،  اشتغال 
و اقتدار در کشــور ایجاد کنید. اینکه نمی شود مجلس یک 
قانون را تصویب کند و شــورای نگهبان آن را تأیید کند و ما 
در کمیسیون عمران در این زمینه با وزارت راه و شهرسازی 
هماهنگ باشیم ولی آن را اجرا نکنید. وقتی اجرا نمی کنید 
همین می شود که ما شاهد رسیدن قیمت مسکن به متری 
2۰۰ میلیون تومان در برخی شــهرها هستیم. من از دولت 

استدعا می کنم که قانون را اجرا کنید.
نایب  رئیس  مجلس شــورای اســلامی اظهار داشت: به 
دولت و وزارت راه توصیه کرد که برادرانه به شــما می گویم 
از منابع بازگشــت اقساط مســکن مهر به بانک مسکن هم 

مراقبت کرده و استفاده کنید.
نیکزاد گفت : ما باید ســالانه ۱.2 میلیون واحد مسکن 
شهری و روستایی در کشور بسازیم و همین الان که من در 
خدمت شما هســتم، 5 ماده باقیمانده از قانون طرح جهش 
تولید مســکن در حال بررسی است و در این زمینه در حال 
توافق با شورای نگهبان برای تصویب هر چه زودتر این قانون 

هستیم.

به همت ستاد اجرایی فرمان امام)ره(

3۰هزار واحد مسکونی محرومان به بهره برداری رسید

وزیر دفاع گفت: خوشــبختانه در اکتبر ۲۰۲۰ 
تحریم های تســلیحاتی جمهوری اسلامی ایران به 
 موجب قطعنامه شورای امنیت به پایان رسید و ما در 
امر صادرات اقلام و تجهیزات دفاعی هیچ مشکلی 

نداریم.
وزیر دفاع جمهوری اسلامی روز گذشته )سه شنبه ۱۷ 
فروردین( در دیدار با وزیر دفاع تاجیکستان در تهران گفت: 
جمهوری اسلامی با رویکرد حل وفصل مشکلات و مسائل 
منطقه با حضور و مشارکت خود کشورهای منطقه، هزینه 
زیادی برای بازگشت صلح و ثبات در منطقه متحمل شده 
است که مهم ترین و البته جبران ناپذیرترین آنها شهادت 
سردار ســلیمانی قهرمان مبارزه با تروریسم و افراط گرایی 

بوده است.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در این دیدار، با 
بیان اینکه اگر چه ایران و تاجیکستان مرز مشترک زمینی 
ندارند اما فراتر از مرزهای تعریف شــده روابط خوبی بین 
دو کشــورحاکم بوده اســت گفت: زبان مشترک، فرهنگ 
مشــترک، تاریخ مشترک، دین مشترک و تمدن مشترک 

ازجمله اشتراکات دو کشور هستند.
وی بــا بیــان اینکه معتقدیــم وجوداشــتراکات دو 
کشــورمی تواندظرفیت های بالقــوه و فراوانــی را بــرای 
توســعه روابــط فی مابین ایجــاد کند گفــت: وجود این 
ظرفیت ها که فعال شــدن آنها به نفع هر دو کشور است، 
دشــمنان و بدخواهان زیادی دارد که در مقاطع مختلف 

دست به کارشده اند.
امیر ســرتیپ حاتمی با بیان اینکــه در حوزه روابط 

دوجانبه، همواره جمهوری تاجیکســتان از جایگاه ویژه ای 
در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران برخوردار بوده 
است گفت : نقش تاجیکستان در آسیای مرکزی بر جایگاه 
و اهمیت روابط دو کشور ایران و تاجیکستان افزوده است.

وزیر دفاع با بیان اینکه طی ســال های اخیر جمهوری 
اســلامی ایران به رغــم تحریم های ظالمانه و فشــارهای 
ســنگین در حوزه های مختلف پیشرفت های چشمگیر و 
فراوان داشــته است گفت: خوشــبختانه در اکتبر 2۰2۰ 
تحریم های تســلیحاتی جمهوری اسلامی ایران به  موجب 

قطعنامه شورای امنیت به پایان رسید و ما در امر صادرات 
اقلام و تجهیزات دفاعی هیچ مشکلی نداریم.

وی با بیان اینکه توســعه حضــور داعش و گروه های 
افراط گــرا در برخی کشــورهای منطقه موضــوع مهم و 
حساســی است گفت: ما همواره مخالفت خود را با حضور 
نیروهای فرامنطقه ای در جنگ ها و درگیری های مختلف 
اعلام کرده ایم. تفاوتی نمی کند این حضور در سوریه، عراق، 

افغانستان باشد یا در جای دیگر...
امیر حاتمی تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایران با 

رویکرد حل وفصل مشــکلات و مسائل منطقه با حضور و 
مشــارکت خود کشــورهای منطقه، هزینــه زیادی برای 
بازگشــت صلح و ثبات در منطقه متحمل شده است که 
مهم ترین و البته جبران ناپذیرتربن آن شــهادت ســردار 
ســلیمانی قهرمان مبارزه با تروریســم و افراط گرایی بوده 

است.
امیر حاتمــی با بیان اینکه روند همکاری ها در تمامی 
حوزه های دوجانبه و به طور ویژه در حوزه دفاعی و نظامی 
در حال بازگشت به مسیر واقعی خود است، گفت: رویکرد 
وزارت دفاع همسو با دولت جمهوری اسلامی ایران تأکید 
بر توســعه و ارتقاء روابط و همکاری ها بر اساس احترام و 

اعتماد متقابل است.
سپهبد »شیرعلی میرزا« وزیر دفاع تاجیکستان نیز در 
این دیدار با ابراز خرسندی از حضور در جمهوری اسلامی 
ایران، اراده کشــور تاجیکستان را به توسعه همکاری های 
سیاسی، نظامی دفاعی و همکاری های همه جانبه با ایران 
اســلامی برشــمرد و تصریح کرد: در طول ســابقه روابط 
تاریخی دو کشــور توانسته ایم با توجه به اشتراکات فراوان 
فرهنگی و اجتماعی به نتایج خوب و ارزنده راهبردی دست 

یابیم.
وزیر دفاع تاجیکســتان همکاری های دو کشور را در 
برقراری صلح، ثبات و امنیت منطقه بســیار حائز اهمیت 
دانست و خاطرنشان ساخت: مناقشات و ناامنی های موجود 
در منطقه ضرورت همکاری های دو کشــور را در مقابله با 
تروریسم، مبارزه با قاچاق، مواد مخدر و همچنین توسعه و 

تحکیم امنیت منطقه ای دو چندان می کند.

امیر حاتمی: در صادرات اقلام و تجهیزات دفاعی هیچ مشکلی نداریم

ادامه مواضع  سخنگوی دولت روز گذشــته در 
عجیب و غریــب این روزهای دولتمردان در دفاع از 
عملکرد دولت، گفت اینکــه می گوییم کالاها گران 
نمی شــود اما سریع گران می شــود نشانه صداقت 

ماست!
علی ربیعی ســخنگوی دولت روز گذشته )سه شنبه۱۷ 
فروردین( در نشســت خبری خود با خبرنگاران در پاسخ به 
سؤالی مبنی بر اینکه چرا برغم تاکید چندباره مبنی بر اینکه 
دولت تصمیمی برای افزایش قیمت کالاهای اساســی ، طی 
دو هفته گذشــته از آغاز ســال جدید شاهد افزایش رسمی 
قیمت مرغ و موارد دیگر هســتیم گفت : دولت هیچ حرف 

پنهانی ندارد و به افکار عمومی هم پاسخگو بوده است. 
ربیعی تصریح کرد: خدا را شــکر به یمُن دو اتفاق، هیچ 
حرف مگویی در دولت وجود نداشته و ندارد. یکی، شفافیت 
و عدم پنهانکاری در داخل دولت اســت. از آنجایی که دولت 
هیچ حرف پنهانی ندارد لذا هر ایده و موضوعی که در دولت 
مطرح بشــود، به مردم منتقل شده و دولت همواره به افکار 

عمومی پاسخگو بوده است.
سخنگوی دولت خاطرنشــان کرد: باید بگویم به نظرم 
بــا تجربه چنــد دهه خــودم در مســئولیت های مختلف، 
هیچ دولتــی تا این اندازه تحت کنترل، نظارت و بازرســی 
دســتگاه های مختلف نبوده و مورد رصد قرار نگرفته است. 
بنابراین هیئت دولت، کاملا شیشــه ای است و پشت و رویی 

متفاوت وجود ندارد.
ربیعی با  اشــاره به اینکه سیاست دولت کماکان نه تنها 
افزایش قیمت ها نیســت بلکه سیاست دولت، کنترل بازار و 
ثبات در قیمتها همراه با تلاش برای وفور کالا است، افزود: در 
مورد قیمت مرغ اتحادیه مرغداران مدت ها بود که معتقد بود 
قیمت تمام شده مرغ و هزینه مبادله آن و نیز قیمت جهانی 
نهاده های دامی، افزایش یافته و به همین خاطر درخواســت 
افزایش قیمت برای مقرون بــه صرفه بودن جوجه ریزی در 

تولید مرغ داشتند. 

معنای صداقت را هم فهمیدیم!
ســخنگوی دولت تصریح کرد: همچنیــن گزارش های 
متعددی مبنی بر دلایل بخشــی از عدم تعــادل بازار و در 
ارســال مرغ به برخی از اســتانها با هدف افزایش قیمت آن 
می دانســتند. برای این موضوع به ســتاد تنظیم بازار ارجاع 
شد تا با حضور اتحادیه ها و انجمن های ذیربط بررسی کامل 
صورت گیرد و تصمیم نهایی اتخاذ شود. این تصمیم هم به 
خاطر ایجاد تعادل در بازار بوده است.بار دیگر تاکید می کنم 

سیاست دولت، کماکان کنترل و تثبیت قیمت ها است.
وی تصریــح کرد: نمی خواهم ســهم واقعیت های انکار 
ناپذیر را بگویم؛ نمی خواهم بگویم همه چیز درســت انجام 
شــده یک حقیقت وجود دارد تحریم هــای ظالمانه را نباید 
نادیده گرفت. هیچ دولــت و قوه ای در دنیا نمی تواند بگوید 
نارســایی ندارم. اینکه من می گویم کالاها گران نمی شود اما 

به سرعت بعد از آن گران می شود نشانه صداقت ماست!
درباره این اظهارات ربیعی گفتنی است قاعده این است 
که ســخنگو، سخن بی حســاب نگوید و به جای فرافکنی و 
بیــان مواضع عجیب و غریب در مقام پاســخگویی به مردم 

و رســانه ها، صداقت واقعی داشته باشد. بر این اساس، ما به 
عنوان مردم و جامعه ای که طعم قریب 8 سال مدیریت دولت 
تدبیــر و امید را بر زندگی خود و اطرافیانمان چشــیده ایم، 
حتما این حق را داریم که از آقای ربیعی بپرسیم، بر اساس 
چه معیاری از گران شدن کالاها پس از وعده چند باره دولت 

به عدم گرانی صداقت دولتمردان را نتیجه گرفته اند؟
دولت و کرونا، پیش بینی موج چهارم

 به جای پیشگیری!
ســخنگوی دولت در بخشــی از نشســت خبری خود 
درخصوص سفرهای نوروزی با وجود پیش بینی موج چهارم 
کرونــا گفت: »موج چهارم کرونا یک مســئله مهم در همه 
کشورها است و الگوی موج چهارم در اکثر کشورهای جهان 
به صورت مشابه عمل کرده اســت. بنابراین موج چهارم به 
صورت فراگیر در بســیاری از کشورها رخ داده است. باتوجه 
به طرح هوشــمند پویا و مصوبه ســتاد ملی کرونا هر زمان 
مناطقی قرمز و یا نارنجی شوند اقدامات لازم از پیش تعیین 
شده به ســرعت عملیاتی خواهد شد. بنابراین آمادگی لازم 

وجود داشته و برنامه ریزی لازم صورت گرفته است.«

درخصوص این اظهارات آقای ربیعی باید گفت؛ اولاً اینکه 
موج چهارم کرونا یک مســئله مهم و مشابه در کشورهای دیگر 
نیز می باشد، پاسخ درست و منطقی به چرایی بی تدبیری ستاد 
کرونــا با محوریت دولت در آزاد گذاشــتن ســفرهای نوروزی 
علی رغم هشدارهای رسانه ها، کارشناسان، پزشکان عضو ستاد 
کرونا و البته وزارت بهداشت نیست. اینکه علی رغم نگرانی ها و 
هشدارها و با نادیده گرفتن تلاش شبانه روزی کادر درمان برای 
کاهش تلفات کرونا، راه سفرهای نوروزی باز گذاشته شود و در 
نتیجه اکنون شاهد افزایش دو برابری مبتلایان روزانه، سه رقمی 
شدن و افزایش حدود ۱۰۰ نفری فوتی های روزانه، افزایش تعداد 
شهرهای قرمز کرونایی از ۹ شهر پیش از تعطیلات به 88 شهر 
پس از تعطیلات و شــهرهای نارنجی از ۳۱ مورد آخر اسفند به 
۱۳۹ مورد فعلی باشــیم، خود گویای عمق بی تدبیری و نتیجه 
بی توجهی دولت و ستاد کرونا به ریاست رئیس جمهور و محوریت 

دولت به نظرات کارشناسی و هشدارها است.
معنی سخن آقای ربیعی مبنی بر اینکه »با توجه به طرح 
هوشــمند پویا و مصوبه ســتاد ملی کرونا هر زمان مناطقی 
قرمز و یا نارنجی شــوند اقدامات لازم از پیش تعیین شــده 
به ســرعت عملیاتی خواهد شد« این است که درست است 
شرایط فعلی بحرانی شده و آمار مبتلایان و فوتی ها به شدت 
جهشی شده است، اما جای نگرانی نیست چراکه »اقدامات 
لازم از پیش تعیین شــده به سرعت عملیاتی خواهد شد«!، 
البتــه باید دید منظور از اقدامات لازم پس از داغدار شــدن 

بسیاری از خانواده ها در این ایام چیست؟ 
 ســؤال اینجاســت که چون موج کرونا در کشورهای 
دیگر نیز وجود دارد ما نیز مجبور بوده ایم خود را به ســطح 
آنها برســانیم یا می شــد با اندکی تدبیر و توجه به نظرات 
کارشناســی از جمله هشــدارهای مســئولان سلامت در 
خود دولت از شــرایط فعلی پیشــگیری کرد؟ آیا نمی شد با 
قدری تدبیر از جلوی رشــد تلفات یا خسارت های تعطیلی 
اجباری بســیاری از مشــاغل و واحدهای صنفی و تحمیل 

هزینه های های هنگفت انسانی و اقتصادی را گرفت؟

پاسخ های تعجب آور سخنگوی دولت درباره گرانی و كرونا


